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Referat af kredsrådsmøde den 6. december 2021 

 

 

Til stede: 

Borgmester John Brædder 

Borgmester Gert Jørgensen 

Borgmester Carsten Rasmussen 

Borgmester Holger Schou Rasmussen 

Borgmester Ole Vive 

Kommunaldirektør Lau Svendsen-Tune 

Politidirektør Lene Frank 

Chefpolitiinspektør Lars Harvest 

Politiinspektør Thorkild Steen Jensen 

Chefkonsulent Charlotte Bergen Skov 

 

Referent 

Chefkonsulent Kristian Gyde Poulsen 

 

 

Ole Vive bød velkommen til mødet.  

 

 

1. Godkendelse af referat 

 

Der var ingen bemærkninger til referatet af mødet den 7. juni 2021. 

 

Lene Frank bemærkede – som opfølgning på det, der står i referatet om indsatsen mod 

ungdomskriminalitet – at det tværsektorielle projekt om ungdomskriminalitet fortsat er i 
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gang, og at Charlotte Bergen Skov vil orientere nærmere herom under dagsordenens pkt. 

6. 

Som opfølgning på det, der står i referatet om opsætning af yderligere videoovervågning i 

2022, bemærkede Lene Frank, at den yderligere videoovervågning nu er på plads i Næstved 

og meget snart også er på plads i Slagelse, og at der vil blive offentliggjort en pressemed-

delelse, når de sidste kameraer er på plads. 

 

Ole Vive spurgte til status på Politiets Kameraregister (POLCAM), og om politiet har be-

hov for hjælp til at udbrede kendskabet til registret. Lene Frank svarede, at POLCAM nu 

er blevet taget i brug. Det blev aftalt, at Sydsjællands og Lolland-Falsters Politi sender 

noget materiale til borgmestrene i kredsrådet, som de kan bruge til at hjælpe med at udbrede 

kendskabet til POLCAM. 

 

 

2. Det aktuelle kriminalitetsbillede i kommunerne, herunder status på rocker- 

og bandekriminalitet 

 

Lene Frank oplyste, at der fortsat overordnet set er en positiv udvikling på kriminalitets-

området. Hun henledte dog opmærksomheden på, at tallene er dynamiske, og at der vil 

komme efterregistreringer, som indebærer, at særligt tallene for 2021 vil ende på et højere 

niveau. 

 

Thorkild Steen Jensen redegjorde herefter for kriminalitetsbilledet i politikredsen og i de 

enkelte kommuner og oplyste i den forbindelse, at antallet af straffelovsovertrædelser fort-

sætter med at falde. I de seneste 12 måneder er der blevet anmeldt 13.977 straffelovsover-

trædelser, hvilket er ca. 4.000 færre end i 2019. Tendensen er desuden, at antallet af straf-

felovsovertrædelser er faldet i alle politikredsens syv kommuner. Det er særligt inden for 

kategorierne indbrud, vold, tyveri og ”øvrig straffelov”, at der ses et fald. Derimod er der 

sket en stigning i økonomisk kriminalitet. 

 

Om udviklingen i de enkelte kommuner oplyste Thorkild Steen Jensen, at der i Vording-

borg Kommune er sket et stort fald i antal anmeldelser om vold mod nogen i offentlig 

tjeneste på institutioner, hvilket formentlig hænger sammen med politikredsens dialog med 

Oringe herom. Guldborgsund Kommune har derimod haft en stigning i antallet af anmel-

delser om vold mod nogen i offentlig tjeneste. Disse anmeldelser relaterer sig primært til 

Storstrøms Fængsel og et par institutioner i Nysted og Saxenhøj. 

 

Om indbrud i privat beboelse oplyste Thorkild Steen Jensen, at der pr. 30. november 2021 

var blevet anmeldt 878 indbrud i privat beboelse, mens tallet i samme periode i 2020 var 

1.109. Hvis der ses bort fra Lolland Kommune, hvor der har været en stigning, fortsætter 
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den positive udvikling på området altså. Ud af de 878 anmeldte indbrud i 2021 er 132 af 

dem sket ved uhindret adgang (dvs. i ejendomme, hvor døren ikke var låst).  

 

Thorkild Steen Jensen oplyste endvidere, at der stadig er stor efterspørgsel på politiets til-

stedeværelse, men at efterspørgslen for første gang i længere tid er faldende. Politiet har i 

de seneste 12 måneder sendt 35.490 patruljer til opgaver. I 2019 var tallet 36.443, og i 2020 

var det 37.254. Antallet af bekymringssamtaler er også faldet en anelse siden 2020, mens 

antallet af socialrapporter fortsat stiger – fra 681 i 2019 til 841 i 2020 og til 994 inden for 

de seneste 12 måneder. Politiets responstid var i 2021 (pr. 30. november) 10 minutter, hvil-

ket er lidt kortere end i 2020.  

 

Thorkild Steen Jensen orienterede herudover om status på rocker- og bandekriminaliteten. 

 

 

3. Flerårsaftalen 2021-2023 

 

Lene Frank oplyste vedrørende flerårsaftalens punkt 1 (om en nærhedsreform), at politi-

kredsen planlægger en styrkelse af patruljeringen på Lolland-Falster med en ekstra patrulje 

kl. 15-23 på hverdage. Politikredsen har desuden styrket Operativ Forebyggelse med etab-

leringen af en sektion i syd, og det er hensigten, at de operative forebyggelsessektioner skal 

bidrage til den øgede patruljering i hele politikredsen særligt rettet mod utryghedsskabende 

unge. Lokalpolitiet bliver samlet styrket med 16 ekstra medarbejdere – 4 ekstra medarbej-

dere i Operativ Forebyggelse, 7 medarbejdere til bemandingen af den nye lokalpolitistation 

i Korsør, 2 medarbejdere på den nye lokalstation i Dianalund og 3 ekstra medarbejdere til 

lokalpolitiet i Sorø.  

 

Om flerårsaftalens punkt 2 (om politigarantier) oplyste Lene Frank, at politigarantierne 

trådte i kraft den 1. november 2021, og at de er blevet indført på områderne indbrud i be-

boelse, vold og sexualforbrydelser. Borgerne informeres løbende om garantierne, da der 

udleveres information herom i forbindelse med indgivelse af anmeldelser.  

 

Om flerårsaftalens punkt 3 (om styrket indsats mod vold i nærerelationer og voldtægt mv.) 

oplyste Lene Frank, at en ny særlig enhed i Vordingborg skal styrke indsatsen mod vold i 

nære relationer og voldtægt mv. Herudover etableres der videoafhøringsrum til brug for 

afhøring af voldtægtsofre i Slagelse, Vordingborg og Nykøbing F.  

 

Om flerårsaftalens punkt 4 (om en mere robust politistyrke) oplyste Lene Frank, at antallet 

af politifolk i politikredsen i flerårsaftaleperioden vil blive øget fra ca. 600 til 630 ansatte.  
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Ole Vive spurgte, om politikredsen fortsat bruger mange ressourcer på arrestanttransporter. 

Lene Frank bemærkede hertil, at politikredsen fortsat bruger mange ressourcer på de så-

kaldte ”orange” transporter særligt i forbindelse med terrorsager, men at der dog bruges 

lidt færre ressourcer herpå end for et halvt år siden. 

 

Om flerårsaftalens punkt 5 (om styrket indsats mod kompleks kriminalitet) oplyste Lene 

Frank, at den nye nationale efterforskningsenhed etableres pr. 1. januar 2022. 

 

Om flerårsaftalens punkt 7 (om mindre sagsbunker og kortere sagsbehandlingstid) oplyste 

Lene Frank bl.a., at politikredsens politisøjle har omkring 1.900 verserende anmeldelser, 

der i gennemsnit er 187 dage gamle, mens anklagemyndigheden har ca. 5.500 verserende 

sigtelser, der i gennemsnit er 258 dage gamle. Politikredsen forventer, at nå de mål, der er 

fastsat for kredsen i forhold til antallet af verserende sager.  

 

 

4. Etablering af nattelivszoner 

 

Lene Frank orienterede om, at der – med baggrund i regeringens initiativ fra oktober 2020 

”Tryghed for alle danskere” – er blevet indført hjemmel i straffelovens § 79 c og politilo-

vens § 6 b til at idømme personer forbud mod at opholde sig på serveringssteder og i nat-

telivszoner. Lene Frank gennemgik betingelserne for at etablere en nattelivszone og oply-

ste, at politikredsen på baggrund af analyser af kriminalitet og recidivister ikke har fundet 

det hensigtsmæssigt på nuværende tidspunkt at etablere nattelivszoner i politikredsen. Po-

litikredsen vil løbende følge op på, om etableringen af nattelivszoner i andre politikredse 

fører til, at flere personer benytter sig af nattelivet i politikredsen, eller om kredsen af andre 

grunde skal indføre nattelivszoner. 

 

 

5. Opfølgning på Fælles Udrykningspatruljer med deltagelse af politi og sund-

hedspersonale fra regionen 

 

Lene Frank oplyste, at politikredsen vil afholde et fællesseminar den 15. marts 2022 med 

deltagelse af regionerne og kommunerne, hvor den fremtidige indsats i forhold til udadre-

agerende psykisk syge borgere skal drøftes.  

 

Lene Frank oplyste desuden, at politiet har oplevet en stigning i antallet af sager involve-

rende udadreagerende psykisk syge, og at politiet ulykkeligvis i nogle tilfælde har måttet 

afgive skud mod sådanne personer. Problemerne med psykisk syge borgere synes stadigt 

stigende, og der er påtrængende behov for, at de ansvarlige myndigheder drøfter, hvordan 

vi samlet bedst kan bidrage til en løsning.  
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6. Indsatsen mod ungdomskriminalitet 

 

Charlotte Bergen Skov orienterede om det tværsektorielle projekt om ungdomskriminali-

tet i Sydsjællands og Lolland-Falsters Politi. Baggrunden for projektet er, at der er en høj 

forekomst af ungdomskriminalitet i politikredsen.  

 

Charlotte Bergen Skov oplyste, at der i foråret 2021 blev afholdt møder i syv arbejdsgrup-

per nedsat under hvert lokalråd om de temaer, man ønskede at arbejde videre med i projek-

tet. Herefter blev det på et fælles møde i juni 2021 besluttet, at der skulle arbejdes videre 

med følgende temaer: (1) tættere samarbejde mellem Ungekriminalforsorgen og SSP, (2) 

juridisk opfølgning på UKN-området i form af en temadag, (3) kortlægning og undersø-

gelse af kriminalitet, der udløber fra opholdssteder, samt optimering af samarbejdet på 

tværs af aktører i forhold til anbragte unge og (4) udvikling af en evidensbaseret metode/til-

gang til håndtering af personfarlig kriminalitet blandt unge.  

 

Status på projektet er pt., at repræsentanter fra Ungekriminalforsorgen, politiet og kommu-

nerne arbejder med de fire temaer. Sorø Kommune, Lolland Kommune og Ungekriminal-

forsorgen arbejder med tema 1, Guldborgsund Kommune og Slagelse Kommune arbejder 

med tema 2, Sydsjællands og Lolland-Falsters Politi arbejder med tema 3 og afholder i den 

forbindelse møder med en række opholdssteder i politikredsen, mens Næstved Kommune, 

Sorø Kommune og Vordingborg Kommune arbejder med tema 4. Herudover har der været 

afholdt to møder med deltagelse af alle aktører, senest i november 2021. 

 

 

7. Eventuelt 

 

Lene Frank takkede John Brædder for samarbejdet i regi af såvel kredsrådet som i øvrigt. 

 

Lau Svendsen-Tune oplyste, at der skal udpeges en ny repræsentant for kommunaldirek-

tørerne til kredsrådet, da han har fået nyt job og derfor ikke kan fortsætte. Lau Svendsen-

Tune vil forhøre sig hos de øvrige kommunaldirektører i politikredsen med henblik på at 

finde en afløser. 

 

Lene Frank takkende Lau Svendsen-Tune for indsatsen og oplyste afslutningsvis, at poli-

tikredsen vil fastlægge og udmelde datoer for afholdelse af kredsrådsmøder i 2022. 

 


